
ΤΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ 
 
Α′ κλίςη ουςιαςτικών 
Η α′ κλίςθ ουςιαςτικϊν περιλαμβάνει αρςενικά και θηλυκά ουςιαςτικά. 
 

 
 
Οι καταλήξεισ των πτϊςεων είναι οι εξισ: 

  
αρςενικά θηλυκά αρςενικά και θηλυκά 

ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομαςτική -ασ -ησ -α -η -αι 

γενική -ου -ου -ασ/-ησ -ησ -ῶν 

δοτική -ᾳ -ῃ -ᾳ/-ῃ -ῃ -αισ 

αιτιατική -αν -ην -αν -ην -ασ 

κλητική -α -η/-α -α -η -αι 

 

 ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. ὁ κοχλίασ ὁ κριτήσ οἱ κοχλίαι οἱ κριταί 

γεν. τοῦ κοχλίου τοῦ κριτοῦ τῶν κοχλιῶν τῶν κριτῶν 

δοτ. τῷ κοχλίᾳ τῷ κριτῃ τοῖσ κοχλίαισ τοῖσ κριταῖσ 

αιτ. τὸν κοχλίαν τὸν κριτήν τοὺσ κοχλίασ τοὺσ κριτάσ 

κλητ. (ὦ) κοχλία (ὦ) κριτά (ὦ) κοχλίαι (ὦ) κριταί 

 ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. ἡ ὥρα ἡ πθγή αἱ ὡραι αἱ πθγαί 

γεν. τῆσ ὡρασ τῆσ πθγῆσ τῶν ὡρῶν τῶν πθγῶν 

δοτ. τῇ ὡρᾳ τῇ πθγῇ ταῖσ ὡραισ ταῖσ πθγαῖσ 

αιτ. τὴν ὡραν τὴν πθγήν τὰσ ὡρασ τὰσ πθγάσ 

κλητ. (ὦ) ὡρα (ὦ) πθγή (ὦ) ὡραι (ὦ) πθγαί 

 
Παρατηρήςεισ 
1. Η κατάληξη -ασ είναι μακρά, π.χ. τοὺσ κριτάσ, τῆσ ὥρασ, τὰσ ὥρασ. 
2. Η δίφθογγοσ αι, όταν βρίςκεται ςτο τζλοσ κλιτισ λζξθσ (πλθν ευκτικισ ριματοσ), είναι βραχεία, π.χ. οἱ 

κριταί (αλλά τοῖσ κριταῖσ), αἱ ὧραι (αλλά ταῖσ ὥραισ). 
3. Η γενική πληθυντικοφ των ουςιαςτικϊν α′ κλίςθσ τονίηεται πάντοτε ςτθ λήγουςα και περιςπάται, 

π.χ. τῶν κριτῶν, τῶν κοχλιῶν, τῶν ὡρῶν, τῶν πηγῶν. 
4. Η γενική και θ δοτική των ουςιαςτικϊν α′ κλίςθσ, όταν τονίηονται ςτθ λήγουςα, περιςπώνται και ςτουσ 

δφο αρικμοφσ, π.χ. τοῦ κριτοῦ, τῷ κριτῇ, τῶν κριτῶν, τοῖσ κριταῖσ, τῆσ πηγῆσ, τῇ πηγῇ, τῶν πηγῶν, ταῖσ 
πηγαῖσ. 



5. Τα οξφτονα και παροξφτονα ουςιαςτικά α′ κλίςθσ διατθροφν τον τόνο τουσ ςτθν ίδια ςυλλαβι ςε όλεσ 
τισ πτϊςεισ (ςτθ γενικι βζβαια του πλθκυντικοφ όλα τονίηονται ςτθ λιγουςα), π.χ. ὁ κριτήσ, τοῦ κριτοῦ, 
τῷ κριτῇ, τὸν κριτήν. 

6. Προςοχι ςτθν κλητική ενικοφ των αρςενικών ςε -ησ! Τα περιςςότερα ςχθματίηουν κλθτικι ςε -α βραχφ. 
Μόνο τα ουςιαςτικά ςε -δησ (π.χ. εὐπατρίδησ) και το κφριο όνομα Αἰςχίνησ διατθροφν τθν κατάλθξθ -η. 

7. Τα θηλυκά ςε -η ςτον ενικό διατθροφν το -η ςε όλεσ τισ πτϊςεισ. Τα θηλυκά ςε -α ςτον ενικό διατθροφν 
το -α ςε όλεσ τισ πτϊςεισ, εκτόσ από όςα πριν από το -α ζχουν ςφμφωνο (πλθν ρ). Τα τελευταία ζχουν 
κανονικά κατάλθξθ -α βραχφ και το τρζπουν ςτη γενική και δοτική του ενικοφ ςε -η, π.χ. ἡ χϊρα → τῆσ 
χϊρασ, τῇ χϊρᾳ, αλλά ἡ γλῶςςα → τῆσ γλϊςςησ, τῇ γλϊςςῃ. 

 
Β΄ κλίςη ουςιαςτικών 

 
 
Οι καταλήξεισ των πτϊςεων είναι οι εξισ: 
 

 

αρςενικό και θηλυκό ουδζτερο 

ενικόσ 
αριθμόσ 

πληθυντικόσ 
αριθμόσ 

ενικόσ αριθμόσ 
πληθυντικόσ 
αριθμόσ 

ονομ. -οσ -οι -ον -α 

γενική -ου -ων -ου -ων 

δοτική -ῳ -οισ -ῳ -οισ 

αιτιατική -ον -ουσ -ον -α 

κλητική -ε -οι -ον -α 

 

 

ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

α.ε. ν.ε. α.ε. ν.ε. 

ονομ.  νόμοσ  νόμοσ  νόμοι  νόμοι 

γεν.  νόμου  νόμου  νόμων  νόμων 

δοτ.  νόμῳ    νόμοισ   

αιτ.  νόμον  νόμο  νόμουσ  νόμουσ 

κλητ.  νόμε  νόμε  νόμοι  νόμοι 

 
Παρατηρήςεισ 
1. Η κατάληξη -α ςτον πλθκυντικό των ουδετζρων είναι βραχεία, π.χ. τὰ δῶρα. 
2. Η δίφθογγοσ οι, όταν βρίςκεται ςτο τζλοσ κλιτισ λζξθσ (πλθν ευκτικισ ριματοσ), είναι βραχεία, π.χ. οἱ 

χῶροι (αλλά τοῖσ χϊροισ). 
3. Η γενική και θ δοτική των ουςιαςτικϊν β′ κλίςθσ, όταν τονίηονται ςτθ λήγουςα, περιςπώνται και ςτουσ 

δφο αρικμοφσ, π.χ. τοῦ ποταμοῦ, τῷ ποταμῶ, τῶν ποταμῶν, τοῖσ ποταμοῖσ. 
4. Τα οξφτονα και παροξφτονα ουςιαςτικά β′ κλίςθσ διατθροφν τον τόνο τουσ ςτθν ίδια ςυλλαβι ςε όλεσ 

τισ πτϊςεισ, π.χ. ὁ νομόσ, τοῦ νομοῦ, τῷ νομῷ, τὸν νομόν. 
5. Τα προπαροξφτονα ουςιαςτικά β′ κλίςθσ τονίηονται ςτθν προπαραλήγουςα, όταν θ λήγουςα 

είναι βραχεία, π.χ. ὁ ἄνθρωποσ, οἱ ἄνθρωποι. Ο τόνοσ τουσ κατεβαίνει ςτθν παραλήγουςα, όταν 
θ λήγουςα είναι μακρά, π.χ. τοῦ ἀνθρϊπου, τῶν ἀνθρϊπων. 



Γ΄ κλίςη ουςιαςτικών 
 
α. Κατηγορίεσ ουςιαςτικών γ΄ κλίςησ 
 

          1. Με κριτήριο τον χαρακτήρα του θζματοσ       

  φωνηεντόληκτ
α 
(χαρακτιρασ 
φωνιεν) 
πόλισ, πόλεωσ 

 

          

  ςυμφωνόληκτα 
(χαρακτιρασ ςφμφωνο) 

  

          

 

  

                  

      αφωνόληκτα 
(χαρακτιρασ άφωνο ςφμφωνο) 

        ημιφωνόληκτα 
(χαρακτιρασ θμίφωνο ςφμφωνο) 

    

 

            

 

    

ουρανικόλ
ηκτα 
κόραξ, 
κόρακοσ 

οδοντικόλη
κτα 
καῦμα, 
καφματοσ 

  ενρινό 
ληκτα 
Ἕλλην, 
Ἕλληνοσ 

υγρόλη
κτα 
ῥήτωρ, 
ῥήτορο
σ 

  χειλικόληκτα 
φλζψ, φλεβόσ 

      ςιγμόληκτα 
βζλοσ, βζλουσ (< 
βζλεςοσ) 

  

 

  2. Με κριτήριο τον αριθμό των θεμάτων   

  
 

  

μονόθεμα 
(ζνα κζμα ςε όλεσ τισ πτϊςεισ) 
Ἕλλην, Ἕλληνοσ 

  
διπλόθεμα 
(δφο κζματα κατά τθν κλίςθ) 
πόλισ, πόλεωσ 

 

  3. Με κριτήριο την κατάληξη   

  
 

  

καταληκτικά 
(ονομαςτικι ενικοφ ςε -σ) 
πόλισ, πόλεωσ 

  
ακατάληκτα 
(ονομαςτικι ενικοφ ςε -α, -η, -ι, -υ, -ω, -ν, -ρ) 
καῦμα, καφματοσ 

 
β. Οι καταλήξεισ των ουςιαςτικών γ΄ κλίςησ 
 

  αρςενικά και θηλυκά ουδζτερα 

  ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

-σ ι – 
-οσ ι -ωσ 
-ι 
-α ι -ν 
-σ ι – 

-εσ 
-ων 
-ςι(ν) 
-ασ ι -σ 
-εσ 

– 
-οσ ι -ωσ 
-ι 
– 
– 

-α 
-ων 
-ςι(ν) 
-α 
-α 

 
Καταληκτικά διπλόθεμα φωνηεντόληκτα ςε -ισ (γεν. -εωσ) 
Τα ουςιαςτικά αυτά παρουςιάηουν ςτθ ν.ε. ονομαςτικι ενικοφ ςε -η και γενικι ενικοφ ςε -ησ (π.χ. θ 
δφναμθ, τθσ δφναμθσ)· ςυχνά όμωσ χρθςιμοποιείται και θ γενικι ενικοφ ςε –εωσ. 



Τα ουςιαςτικά αυτισ τθσ κατθγορίασ χαρακτθρίηονται διπλόθεμα, γιατί παρουςιάηουν ζνα κζμα ςε -ι (ςτθν 
ονομ., αιτ. και κλθτ. ενικοφ) και ζνα ςε -ε (ςτθ γεν. και δοτ. ενικοφ και ςε όλο τον πλθκυντικό), π.χ. ονομ. 
εν. πρᾶξι-σ, αιτ. εν. πρᾶξι-ν, δοτ. πλθκ. πράξε-ςι. 
 

  ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

ἡ δφναμισ 
τῆσ δυνάμεωσ 
τῇ δυνάμει 
τὴν δφναμιν 
(ὦ) δφναμι 

αἱ δυνάμεισ 
τῶν δυνάμεων 
ταῖσ δυνάμεςι(ν) 
τὰσ δυνάμεισ 
(ὦ) δυνάμεισ 

Παρατηρήςεισ 
1. Στθ γενική ενικοφ θ κατάληξη είναι -ωσ. Τονίηονται ςτθ γενικι ενικοφ και πλθκυντικοφ ςτθν 

προπαραλιγουςα, μολονότι θ λιγουςα είναι μακρά. Αυτό οφείλεται ςτο ότι ο αρχικόσ τφποσ γενικισ 
ενικοφ είχε κζμα ςε -η- (δυνάμηοσ). Αργότερα με αντιμεταχϊρθςθ προζκυψε ο τφποσ δυνάμεωσ. Αυτό 
δεν επθρζαςε τον τονιςμό τθσ λζξθσ. 

2. Η κλητική ενικοφ είναι ακατάληκτη. 
3. Τα δίχρονα φωνήεντα ςτισ καταλήξεισ των ουςιαςτικϊν τθσ γϋ κλίςθσ είναι βραχζα. 

 
Καταληκτικά μονόθεμα φωνηεντόληκτα ςε -εφσ (γεν. -ζωσ) 
Στθ ν.ε. τα ουςιαςτικά αυτά ζχουν κατάλθξθ -ασ και γενικι ενικοφ ςε -α. Ωςτόςο, ςυχνά χρθςιμοποιείται θ 
γενικι ςε -ζωσ (π.χ. ο γραφζασ → του γραφζα / του γραφζωσ). 
 

  ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

ὁ ἱππεφσ 
τοῦ ἱππζωσ 
τῷ ἱππεῖ 
τὸν ἱππζα 
(ὦ) ἱππεῦ 

οἱ ἱππεῖσ (< ἱππζεσ) 
τῶν ἱππζων 
τοῖσ ἱππεῦςι(ν) 
τοὺσ ἱππζασ 
(ὦ) ἱππεῖσ (< ἱππζεσ) 

Παρατηρήςεισ 
1. To -υ- αποβάλλεται, όταν ακολουκεί φωνιεν ςτθν κατάλθξθ. 
2. Στθ δοτική ενικοφ το -ε- του κζματοσ ςυναιρείται με το -ι τθσ κατάλθξθσ ςε -ει. 
3. Η κλητική ενικοφ είναι ακατάληκτη. 
 

Ουδζτερα ακατάληκτα μονόθεμα οδοντικόληκτα ςε -α (γεν. -ατοσ) 
 

  ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

τὸ ςῆμα 
τοῦ ςιματοσ 
τῷ ςιματι 
τὸ ςῆμα 
(ὦ) ςῆμα 

τὰ ςιματα 
τῶν ςθμάτων 
τοῖσ ςιμαςι (< ςιματ-ςι) 
τὰ ςιματα 
(ὦ) ςιματα 

 
Παρατήρηςη 
Η ονομαςτική, αιτιατική και κλητική ενικοφ ςχθματίηονται από το κζμα χωρίσ κατάληξη (ςηματ). Το -τ- 
αποβάλλεται, επειδι ςτθν Ελλθνικι λθκτικά ςφμφωνα είναι μόνο τα -ν, -ρ, -σ. Από τθν αποβολι αυτι 
εξθγείται θ φαινομενικι φπαρξθ δφο κεμάτων. 
 
 



Ακατάληκτα διπλόθεμα οδοντικόληκτα ςε -ων (γεν. -οντοσ) 
 

  ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

ὁ γζρων 
τοῦ γζροντοσ 
τῷ γζροντι 
τὸν γζροντα 
(ὦ) γζρον 

οἱ γζροντεσ 
τῶν γερόντων 
τοῖσ γζρουςι (< γζροντ-ςι) 
τοὺσ γζροντασ 
(ὦ) γζροντεσ 

 
Παρατηρήςεισ 
1. Η κλητική ενικοφ ςχθματίηεται χωρίσ κατάληξη από το αςκενζσ (βραχφ) κζμα. Το -τ- αποβάλλεται, 

επειδι ςτθν Αρχαία Ελλθνικι λθκτικά ςφμφωνα είναι μόνο τα -ν, -ρ, -σ. 
2. Σφμφωνα με τα ουςιαςτικά αυτά κλίνεται το αρςενικό γζνοσ των μετοχών ενεςτώτα του ρ. εἰμί (ὤν, 

οὖςα, ὄν) και των βαρφτονων ρημάτων ενεργητικήσ φωνήσ (λφων, λφουςα, λῦον), κακϊσ και 
το αρςενικό γζνοσ τησ μετοχήσ μζλλοντα των βαρφτονων ρημάτων ενεργητικήσ φωνήσ (λφςων, 
λφςουςα, λῦςον). Όμωσ οι μετοχζσ ςχθματίηουν τθν κλητική ενικοφ όμοια με την ονομαςτική (ὤν, 
λφων, λφςων).  

 
Καταληκτικά μονόθεμα οδοντικόληκτα ςε -ασ (γεν. -αντοσ) 
 

 
ενικόσ αριθμόσ πληθυντικόσ αριθμόσ 

ονομ. 
γεν. 
δοτ. 
αιτ. 
κλητ. 

ὁ γίγασ 
τοῦ γίγαντοσ 
τῷ γίγαντι 
τὸν γίγαντα 
(ὦ) γίγαν 

ὁ ἀνδριάσ 
τοῦ ἀνδριάντοσ 
τῷ ἀνδριάντι 
τὸν ἀνδριάντα 
(ὦ) ἀνδριάσ 

οἱ γίγαντεσ 
τῶν γιγάντων 
τοῖσ γίγαςι (< γίγαντ-ςι) 
τοὺσ γίγαντασ 
(ὦ) γίγαντεσ 

οἱ ἀνδριάντεσ 
τῶν ἀνδριάντων 
τοῖσ ἀνδριᾶςι (< ἀνδριάντ-ςι) 
τοὺσ ἀνδριάντασ 
(ὦ) ἀνδριάντεσ 

 
Παρατηρήςεισ 
1. Η κλθτικι ενικοφ ςτα βαρφτονα ουςιαςτικά αυτισ τθσ κατθγορίασ είναι ακατάληκτη (γίγαν).  
2. Η κλητική ενικοφ ςτα οξφτονα ουςιαςτικά αυτισ τθσ τάξθσ είναι όμοια με την ονομαςτική (ἀνδριάσ). 
3. Σφμφωνα με τα ουςιαςτικά αυτά κλίνεται το αρςενικό γζνοσ τησ μετοχήσ αορίςτου των βαρφτονων 

ρθμάτων ενεργθτικισ φωνισ (λφςασ, λφςαςα, λῦςαν). Όμωσ θ μετοχι ςχθματίηει τθν κλητική ενικοφ 
όμοια με την ονομαςτική (λφςασ). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


